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ZAB.0002.3.2022 
 

Protokół nr XL/22 
z obrad XL Sesji Rady Powiatu we Włocławku 

z dnia 9 marca 2022 roku 
 
 

1) Otwarcie obrad XL Sesji Rady Powiatu 

Pan Zygmunt Stanisław Wierzowiecki - Przewodniczący Rady Powiatu we Włocławku 
w dniu 9 marca 2022 r. o godz. 12: 11 otworzył obrady XL Sesji Rady Powiatu we 
Włocławku. Powitał Pana Romana Gołębiewskiego - Starostę Włocławskiego, radnych Rady 
Powiatu we Włocławku, Pana Piotra Krygiera – Sekretarza Powiatu, Panią Jolantę Sakowską 
- Skarbnika Powiatu. 

Przewodniczący Rady powiedział, że zgodnie z art. 15 ust. 1a ustawy o samorządzie 
powiatowym, obrady rady powiatu są transmitowane on-line i utrwalane za pomocą urządzeń 
rejestrujących obraz i dźwięk. Każda osoba uczestnicząca w obradach rady powinna zapoznać 
się ze stosowną informacją zamieszczoną w Biuletynie Informacji Publicznej oraz na tablicy 
ogłoszeń dotyczącą ochrony danych osobowych.  

Lista zaproszonych osób stanowi załącznik nr 1 do niniejszego protokołu.  

2) Stwierdzenie quorum 
 
Przewodniczący Rady poprosił o potwierdzenie swojej obecności poprzez włożenie karty do 
czytnika i przyciśniecie odpowiedniego przycisku.  
Przewodniczący Rady stwierdził, że aktualnie w obradach Rady Powiatu bierze udział 18 
radnych, co wobec ustawowego składu Rady Powiatu wynoszącego 21 radnych stanowi 
wymagane quorum, a zatem obrady są prawomocne. 
Wydruk obecności radnych stanowi załącznik nr 2 do niniejszego protokołu.  

3) Przyjęcie porządku obrad. 

Przewodniczący Rady powiedział, że XL Sesja Rady Powiatu we Włocławku została 
zwołania w trybie art. 15 ust. 7 ustawy o samorządzie powiatowym, na wniosek zarządu 
powiatu. Starosta przekazał uchwałę nr 575/22 Zarządu Powiatu we Włocławku z dnia 
7 marca 2022 r. w sprawie zwołania sesji Rady Powiatu we Włocławku zawierającą ustalony 
porządek obrad oraz projekty uchwał Rady Powiatu i materiały dotyczące realizacji tego 
porządku.  

Na obrady rady przybyli radni: Pan Jan Ambrożwicz, Pan Roman Tomaszewski i Pan 
Wojciech Rudziński. Na sali obrad było 21 radnych.  

Przewodniczący Rady poinformował, że sesja została zwołana na dzień przypadający w ciągu 
7 dni od dnia złożenia wniosku. Wniosek został mi doręczony w dniu 7 marca 2022 r. 
Poinformował, że zwołanie Sesji w tym trybie wyłączyło wymóg posiadania przez projekt 
uchwały opinii odpowiedniej komisji rady, o czym stanowi paragraf 30 ust. 2 Statutu Powiatu.  

Przewodniczący Rady podziękował radnym za zrozumienie pilnej potrzeby zwołania sesji 
w celu rozstrzygnięcia ważnych dla powiatu spraw.   
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Przewodniczący poinformował, że do zmiany porządku obrad sesji zwołanej na wniosek 
Zarządu Powiatu, stosuje się przepis art. 15 ust. 2, co oznacza, że Rada Powiatu, w trakcie 
sesji, może wprowadzić zmiany w porządku obrad bezwzględną większością głosów 
ustawowego składu Rady, z tym że dodatkowo wymagana jest zgoda wnioskodawcy (art. 15 
ust. 8).W przypadku braku takiej zgody, wniosek staje się bezprzedmiotowy i nie podlega 
głosowaniu. Poinformował również, że stosownie do przepisów paragrafu 17 ustęp 3 Statutu 
Powiatu Włocławskiego – z wnioskiem o uzupełnienie lub zmianę porządku obrad może 
wystąpić radny, komisja, klub radnych, zarząd, starosta. Wniosek powinien zawierać 
uzasadnienie faktyczne. Przypominał, że procedura głosowania wygląda w ten sposób, że 
przystępując do głosowania są Państwo zobowiązani do przyciśnięcia odpowiedniego 
przycisku na pulpicie, to jest odpowiednio „za” – zielony przycisk z literą Z, „przeciw” – 
czerwony przycisk z literą P, „wstrzymuję się” – żółty z literą W.  
Przewodniczący Rady zawrócił się z pytaniem – czy któryś z uprawnionych podmiotów 
chciałby w tej chwili zgłosić wniosek o uzupełnienie lub zmianę ustalonego porządku obrad 
XL sesji?  
Nie było wniosków.    
Przewodniczący Rady powiedział, że jeżeli nie ma wniosków, to stwierdza, że porządek 
obrad składa się z 15 punktów i przystąpił do realizacji porządku obrad dzisiejszej sesji.  
Porządek obrad stanowi załącznik nr 3 do niniejszego protokołu.  

 
4) Przyjęcie protokołu nr XXXIX/22 z dnia 3 marca 2022 roku. 
 
Przewodniczący Rady powiedział, że zgodnie z paragrafem 27 ust. 1 pkt 3 Statutu Powiatu 
Włocławskiego został sporządzony protokół z obrad XXXIX Sesji, który był do wglądu 
w Kancelarii Przewodniczącego Rady oraz w Biuletynie Informacji Publicznej.  
Do dnia dzisiejszego nie zgłoszono zastrzeżeń lub poprawek do protokołu.  
Przewodniczący Rady powiedział, że jeżeli nie usłyszy sprzeciwu, a sprzeciwu nie było, to 
stwierdził, że rada powiatu przyjęła protokół nr XXXIX/22 z dnia 3 marca 2022 r. 
 
5) Sprawozdanie Zarządu Powiatu we Włocławku z jego działalności w okresie od dnia 
3 marca 2022 r. do dnia 6 marca 2022 r. Sprawozdanie Starosty Włocławskiego 
z działalności Zarządu Powiatu za okres od dnia 7 marca 2022 r. do dnia sesji. 
 
Przewodniczący Rady powiedział, że zgodnie z art. 12 pkt 4 ustawy o samorządzie 
powiatowym oraz § 69 Statutu Powiatu – Rada Powiatu rozpatruje sprawozdanie z wykonania 
uchwał rady i jego działalności między sesjami oraz sprawozdanie starosty z działalności 
zarządu od dnia przekazania radzie sprawozdania zarządu z wykonania uchwał rady i jego 
działalności pomiędzy sesjami do dnia sesji. W dniu dzisiejszej sesji - sprawozdanie Starosty.  
Przewodniczący Rady ogłosił 10 minut przerwy celem zapoznania ze sprawozdaniem. 
Po przerwie Przewodniczący Rady wznowił obrady rady. 
Zapytał radnych czy mają pytania, uwagi do przedstawionego sprawozdania?    
Radny Wojciech Zawidzki zapytał, co dzieje się na poziomie powiatu w zakresie pomocy 
dla Ukrainy, Ukraińców, którzy przybywają do powiatu? Czy powiat zamierza w coś 
wstępować? Czy to jest tak, jak gminy w głębokiej współpracy z wojewodą? Jak powiat 
angażuje się czy będzie się angażował w te sprawy? 
Pan Roman Gołębiewski – Starosta Włocławski powiedział, że od wybuchu konfliktu, a 
dzisiaj mija 2 tygodnie, jest w stałym kontakcie ze służbami wojewody. Odbywa się szereg 
wideokonferencji, kontakt telefoniczny z dyrektorami. Prośbą wojewody jest pełna 
koordynacja tych działań i chce, aby poszczególne szczeble samorządu były za odpowiednie 
sprawy odpowiedzialne. Powiat realizuje zadania, które do tej pory zostały przydzielone 
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w uzgodnieniu z gminami, bo one tymi obiektami dysponują. Przekazywane są, co jakiś czas, 
możliwości zakwaterowania uchodźców na terenie powiatu. Do końca tego tygodnia mogło 
odbywać się to w obiektach hotelowo – pensjonatowych.  Takie też to miało miejsce, jeśli 
chodzi o zbiorowe miejsca pobytu uchodźców. Starosta nie mówi o indywidualnym, gdzie 
każdy ma prawo przyjąć uchodźców. Takie osoby na terenie powiatu się znajdują. Blisko 100 
osób. Do tej pory wskazywane były obiekty hotelowe. Na dzień dzisiejszy grupa ok. 100 osób 
jest umieszczona w dwóch obiektach, tj.: uzdrowisko Wieniec i obiekcie w Lubieniu Kuj. – 
Potargana Chałupa. Na początku była zgoda wojewody, aby mogły być zawierane umowy. Na 
tę chwilę deklaracje ustne, bo wszyscy czekają na wprowadzenie specustawy, która da pewne 
możliwości zawierania tych umów. Codziennie w środkach masowego przekazu mówi się 
o obradach parlamentu. Do tej pory była zgoda, aby te deklaracje dla tych przedsiębiorców 
były na poziomie 120 – 140 zł brutto za umieszczenie jednej osoby. Pośredniczyły w tym 
gminy. Niebawem będzie to musiało mieć swój kres i maksymalna kwota, jaka zostanie 
przekazana samorządom, na poziomie gminnym, będzie to kwota 40 zł brutto dziennie za 
utrzymanie osoby. Będzie się ukierunkowywać na umieszczenie uchodźców w obiektach 
typu: remizy, świetlice itp. rzeczy, w obiektach zbiorowego pobytu.  Wszyscy zdają sobie 
sprawę, że 40 zł dziennie nie jest to wysoka kwota na utrzymanie osoby. Budżet państwa 
pewnie nie może zatrzymać tej pierwszej propozycji umieszczania osób w obiektach 
hotelowych. Z dzisiejszej porannej wideokonferencji z wojewodą, otrzymano informację, że 
w pierwszej kolejności te osoby zostaną umieszczone w obiektach usytuowanych na terenie 
byłych miast wojewódzkich. Takie miejsca zbiorowego pobytu w tych miastach zostały 
przygotowane. Była konferencja Prezydenta Miasta Włocławka, który to miejsce pokazywał 
i jest gotowe. Na pewno następnym etapem, oby nie, ale trzeba się tego spodziewać, będą 
obiekty na terenie powiatu. Tutaj w specustawie ma być wprowadzony zapis, że gminy będą 
mogły zawierać bezpośrednio umowy i otrzymają dotacje w tej kwocie 40 zł na osobę. Nie 
wysokiej, ale trzeba będzie szukać rozwiązań. Na tę chwilę nie angażowało się żadnych 
obiektów powiatu włocławskiego do zbiorowego pobytu. Jeżeli taka konieczność będzie 
wywołana przez wojewodę, to będzie się szukać rozwiązań, w którejś hali sportowej czy 
któregoś obiektu. Takie możliwości są. W pierwszej kolejności są to miasta. Uchodźcy też 
pewnie chcą się osiedlić w większych ośrodkach. Pytanie – jak będzie się to rozwijać dalej?  
Będzie się reagować. Gminy przekazały szereg miejsc, w których są gotowi uchodźców 
przyjąć. Drugą rzeczą jest organizacja pomocy humanitarnej. Tutaj też bardzo serdeczna 
prośba, wniosek strony rządowej pana wojewody, aby ta pomoc była organizowana w sposób 
przemyślany i skoordynowany. Przyjęto formułę, że na poziomie gminnym wszystkie dary 
w ścisłe określonym zakresie i numeracji są pakowane, przyjmowane, dzielone, tak, aby 
„środki chemiczne” były w kartonach z numerem 1, żywność – karton nr 2. Tego dokonują 
gminy. Powiat, dzięki uprzejmości firmy Lubrapol z Lubrańca, stworzył Powiatowy Punkt 
Zbiórki darów. Od piątku są one przyjmowane. Jest to zorganizowane własnymi siłami. Do 
dnia wczorajszego zostało przyjętych kilkadziesiąt palet darów. Z końcem tygodnia pierwszy 
ich transport skierowany będzie do magazynu wojewódzkiego.  Jest wsparcie wielu osób. Pan 
Roman Tomaszewski zadeklarował pomoc w transporcie tych darów do Bydgoszczy, za co 
starosta serdecznie podziękował. Jest to organizowane zgodnie z wytycznymi strony 
rządowej. Zadaniem powiatu jest funkcjonowanie tego powiatowego magazynu i on 
funkcjonuje sprawnie. Te transporty są przygotowywane. Nikt na tej sali nie jest w stanie 
przewidzieć rozwoju wydarzeń, jak to będzie przebiegać dalej, z jaką skalą na terenie 
powiatu. Jak w długim czasie, będzie wyglądał problem pomocy humanitarnej organizowanej 
czy to na terenie gmin, czy powiatu? Na pewno do tych wszystkich działań stara się być 
gotowym. Zwołany był sztab kryzysowy z wójtami i burmistrzami.  Te wszystkie tematy na 
terenie powiatu zostały uzgodnione. Pewnie czeka powiat sporo wyzwań, życie pisze różne 
scenariusze, ale trzeba na te potrzeby odpowiedzieć.  To tak ogólnie, jeżeli chodzi o sytuację 
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na terenie powiatu i o to, w jaki sposób powiat włocławski jest zaangażowany w tą dziedziną 
działalności. Starosta przypomniał, że na ostatniej sesji została rozwiązana rezerwa na 
zarządzanie kryzysowe. Jeśli będą potrzeby wydatkowania środków na te zadania, to jest się 
gotowym do reakcji natychmiast. 
Radna Ewa Kończyńska poprosiła, aby starosta doprecyzował wypowiedź. Radna 
zrozumiała, że wojewoda czyni pewne kroki, gmina organizuje, miejsca noclegowe – 
w Wieńcu, Lubieniu Kuj.  Jak jest zorganizowana ogólnie akcja pomocy uchodźcom? Jaką 
część tej akcji przejmuje na siebie powiat, kto jest w tej instytucji zarządzania kryzysowego? 
Jak często się zbiera instytucja, która ma pomagać? Jak jest zorganizowana więź między 
wojewodą, gminą a powiatem? Jaką część zadania ma powiat? 
Starosta Włocławski stwierdził, że w odpowiedzi wszystko mówił, jak to jest zorganizowane 
na tę chwilę. Jeśli jest konkretne pytanie, to starosta poprosił o szczegółowe pytanie. Tak, jak 
starosta powiedział, do tej pory uchodźcy mogli być umieszczani w obiektach hotelowych 
i można było płacić 140 zł i to była dość prosta formuła i tak to wyglądało. Pewnie będzie 
potrzeba przejścia na inne miejsca. Tutaj zadeklarowane zostały przez gminy różne 
lokalizacje, natomiast one na tę chwilę jeszcze nie są uruchamiane, jeśli chodzi 
o umieszczanie uchodźców. W pierwszej kolejności wojewoda zdecydował, że te punkty 
zostaną uruchomione na terenach dużych z wielu względów logistycznych.  Starosta 
powiedział także, że jeśli będzie potrzeba przekazania budynków powiatu, to będzie się 
gotowym do ich przekazania, jeśli zawnioskuje o to wojewoda. Powiat na tę chwilę 
zorganizował punkt zbiórki pomocy humanitarnej. On funkcjonuje, odbierane są dary 
z poziomu gmin. Gminy zbierają je od mieszkańców i od organizacji społecznych na terenie 
swoich gmin.  W pełni wyczerpuje się oczekiwania wojewody w tym zakresie, które ma do 
powiatu w tej chwili. Jest się w stałym kontakcie, pracownicy zarządzania kryzysowego. 
Starosta codziennie lub co drugi dzień uczestniczy w rozmowach z wojewodą.   Starosta jest 
w stałym kontakcie ze wszystkimi gminami i te zadania są koordynowane. Oczywiście 
w pierwszej kolejności ten pobyt dla uchodźców na poziomie gmin mają łatwiej 
zorganizować gminy w swoich obiektach. Starosta zaznaczył, że jeszcze żaden obiekt 
gminny, poza dwoma obiektami hotelowymi, nie został uruchomiony, bo nie ma na tę chwilę 
takiej potrzeby. 
Radna Ewa Kończyńska zapytała czy ewentualnie, jeżeli będzie taka potrzeba 
przyjmowania uchodźców, a radnej wydaje się, że jest taka potrzeba, bo takie miliony ludzi 
czekają na różnych dworcach, czy przewiduje starosta jakieś pomieszczenia powiatowe 
z przeznaczeniem dla uchodźców?  Radna zapytała, bo nie jest świadoma czy zarząd i pan 
starosta coś uczynił w sprawie powołania koronera? Jeżeli takowy jest, to radna chciałaby 
wiedzieć, jak się z nim komunikować, bo jest taka potrzeba? Czy to zostało zrzucone na inny 
poziom, na wojewódzki może?  Radna nie jest świadoma, że na terenie powiatu istnieje 
koroner a potrzeba koronera jest. Radna chciałaby wiedzieć czy coś się dzieje żeby był 
powołany? 
Starosta Włocławski powiedział, że na pierwszą część pytania odpowiadał już dwukrotnie. 
Starosta deklaruje, że jeżeli będzie potrzeba, to będzie się udostępniać swoje nieruchomości 
czy to sale sportowe, czy tym podobne obiekty. Do tej pory funkcjonuje to tak, że służby 
wojewody przekazują łóżka a powiat udostępnia swoje sale i zapewnia się ewentualne 
wyżywienie, jeżeli takie potrzeby i oczekiwania wojewody w tym zakresie będą. Jest prośba 
wojewody, żeby nie robić nic na własną rękę, żeby to było w sposób skoordynowany, także te 
osoby, które są przywożone na teren powiatu czy innych powiatów, są w pełnej koordynacji 
z wojewodą kujawsko – pomorskim. To na pewno do takiego działania będzie się gotowym. 
Nawet pierwszym zamysłem było umieszczenie punktu pomocy w jednej z sal 
gimnastycznych, konkretnie w sali w Lubrańcu. Uznano, że ta sala może być potrzebna na 
inne cele w przyszłości. Poszukało się powierzchni magazynowej dzięki uprzejmości jednego 
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z przedsiębiorców. Prowadzi się jeszcze szereg innych działań. Powiatowy Urząd Pracy 
dokonuje analizy wśród przedsiębiorców o możliwościach zatrudnienia Ukraińców 
ewentualnie uchodźców, szuka ofert pracy przede wszystkim dla kobiet i taka oferta, jeśli 
będą potrzeby, dla takich osób zostanie przestawiona.   Problemów różnych jest wiele. Np. 
przy pierwszym transporcie zderzyło się z tym, że było to 57 osób pochodzenia romskiego, 
którzy byli w obiektach sanatoryjnych. Później te osoby w uzgodnieniu z wojewodą zostały 
przeniesione w innych lokalizację w okolice Chojnic. Starosta zastanawia się teraz nad 
możliwością ewentualnego zorganizowania edukacji dla tych osób. Tutaj jest prośba strony 
rządowej, aby czekać na ostateczne rozwiązania, które zostaną zawarte w specustawie, żeby 
nie podejmować działań indywidualnie. Jeśli chodzi o koronera, to bardzo poważny problem. 
Po raz pierwszy od wielu lat udało się ten problem na terenie powiatu włocławskiego 
rozwiązać systemowo. Jest zawarta umowa pomiędzy powiatem włocławskim a 
Wojewódzkim Szpitalem Specjalistycznym. Lekarze pogotowia za odpłatnością, którą płaci 
się z budżetu powiatu, niezwłocznie realizują zadania koronera. Odbywa się to bardzo 
płynnie. Nie docierają sygnały, że te sprawy nie są załatwiane. Różnie to funkcjonuje 
w różnych powiatach. Po wielu latach problemów w tej dziedzinie, w ocenie starosty, nie ma 
na terenie powiatu włocławskiego. Problem jest rozwiązany wzorcowo przede wszystkim 
z myślą o mieszkańcach w tych trudnych momentach i koroner funkcjonuje.    
Radna Ewa Kończyńska zapytała czy wiadomość o koronerze jest przekazana do 
mieszkańców, do gmin? Radna nie mogła tego znaleźć. Czy władze gmin wiedzą o tym, że 
jest taka instytucja, bo bardzo często do radnej dzwonią i jest to sobota i niedziela. Radna nie 
wie czy informacja poszła właściwie.  
Starosta Włocławki powiedział, że informacja była przekazana do służb typu: policja, straż 
pożarna, pogotowie (pogotowie tą usługę wykonuje w imieniu szpitala) od momentu 
rozwiązania tego problemu, podpisania tych umów, znalezienia formuły prawnej. Do tej pory 
nie dotarł do starosty sygnał, że to nie funkcjonuje. Ilość potrzeb w tym zakresie rośnie. 
Wiąże się to się z kosztami dla samorządu powiatowego, ale jest to ważna sprawa. Niewiele 
jest takich powiatów, że ta instytucja funkcjonuje. W zdecydowanej większości przypadków 
ta sprawa inicjonowania jest przez policję i przyjazd koronera. Z takimi sytuacjami te sprawy 
się wiążą.  
Radna Ewa Kończyńska powiedziała, że nie wie, od kiedy funkcjonuje koroner i tak dobrze 
funkcjonuje, bo radna dwa tygodnie temu miała dwa zgłoszenia i policja czekała na radną 
w dwóch miejscach. W jednym dniu dwie osoby zmarły. Radna pytała, dlaczego nie 
przyjechał koroner, to policja odpowiedziała, że nie ma takiej instytucji na terenie powiatu. 
Radna musiała jechać i nie wie czy to tak dobrze funkcjonuje, czy policja jest o tym 
poinformowana. Policja wezwała radną i powiedziała, że nie ma takiej instytucji i ma to 
załatwić. Jest tu jakieś nieporozumienie. Radna poprosiła, aby ta informacja o koronerze 
trafiła do posterunków policji, żeby oni z tego korzystali, bo nie korzystają z tego.  
Przewodniczący Rady powiedział, że na pewno służby pana starosty zweryfikują to 
i powiadomią jeszcze raz służby odpowiedzialne za informację. 
Starosta Włocławski powiedział, że policja jest poinformowana. W przypadków takich 
sytuacji jest się z nimi w stałym kontakcie. Starosta nie odpowiada za przekazywanie 
informacji w policji, za każdego policjanta, który pracuje na terenie powiatu włocławskiego. 
Starosta jest zadowolony z tego, że te sprawy w wielu przypadkach są rozwiązywane przez 
lekarzy rodzinnych, przez innych lekarzy pracujących w terenie. Niemożliwym jest, aby 
wszystkie zgony w powiecie orzekł koroner. On, co do zasady, powołany jest do tych 
newralgicznych, trudnych sytuacji, gdzie innych lekarz zgonu nie może orzec. Starosta 
podziękował pani doktor, że w ramach swojej praktyki, swojego powołania, swojej przysięgi, 
to zadanie realizuje.  
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Przewodniczący Rady zapytał radnych czy mają pytania odnośnie sprawozdania? Sprawa 
uchodźców powinna być rozpatrywana w punkcie sprawy różne.  
Radny Roman Tomaszewski powiedział, że z informacji, jakie docierają z gmin stawka 40 
zł za dobę, za jednego przebywającego w Polsce jest za niska. Radny poprosił, aby próbować 
oddolnie wnioskować, aby ta stawka była nieco inna. Gminy, które się zdeklarowały, że 
chętnie przyjmą, te miejsca mają, ale przy tego typu rozwiązaniach finansowych wygląda na 
to, że najchętniej tego by nie zrobiły. Jeżeli można, to należy wnioskować, aby urealnić 
w tych nowych warunkach nieco inną stawkę z prostych względów, że ci ludzie nie 
koniecznie są w mieście a przyjęcie takich ludzi wiąże się z obsługą ich bytowania czy też 
transport do lekarzy czy do innych rzeczy. Wszystko pozostaje na barkach osób, które je 
utrzymują. Wniosek radnego jest taki, że jeśli można to urealnić. Radny nie chce, aby ktoś na 
tym zarabiał, ale taka stawka jest niepokrywająca kosztów.  
Starosta Włocławski stwierdził, że w zupełności zgadza się z radnym. Wszyscy wiedzą, 
jakie są realne koszty funkcjonowania w dzisiejszych czasach. To zdanie, które radny 
powiedział, zostało przekazane praktycznie przez wszystkich samorządowców, którzy w tych 
spotkaniach uczestniczą w różnych formach i różnych gremiach. Taka decyzja jest ze strony 
rządowej i taka kwota ma znaleźć się w rozporządzeniu, które do nowej specustawy zostanie 
wydane. Starosta nie chce mówić o argumentacji, ale nie do zaakceptowania są przez stronę 
rządową wyższe kwoty, że często twierdzą Polacy (na jednym spotkaniu mówił jeden 
z ministrów), że muszą często przeżyć za niższe kwoty i nie do zaakceptowania społecznie 
byłaby wyższa kwota. Starosta zdaje sobie sprawę, że zorganizowanie tego pobytu za taką 
kwotę jest szalenie trudne, starosta nie chce powiedzieć, że niemożliwe, ale wydaje się, że 
w tym aspekcie zapisy rozporządzenia i ustawy będą nieuniknione. To się wpisuje 
w dotychczasową praktykę i może trudno je porównywać do innych rzeczy, tę sytuację 
związaną z uchodźcami, ale organizacje punktów pobytu trzeba traktować, jako zadanie 
zlecone administracji samorządowej, tak jak wiele zadań innych zleconych, które jako powiat 
włocławski realizuje się. Praktycznie do tych zadań powiat czy gminy, muszą dokładać. 
Starosta obawia się, że z taką sytuacją pewnie także w tej dziedzinie się zderzy. 
Radny Wojciech Zawidzki powiedział, że nie miał zabierać głosu. Radny nie ma nic 
przeciwko temu, aby jak najwięcej finansów w budżecie centralnym na uchodźców znalazło 
się. Na pewno 40 zł nie jest wystarczające, ale patrząc na to, jak się sytuacja rozwija na 
wschodzie, nie należy liczyć na wypełnienie wszystkich zadań przez instytucje jak dotychczas 
zorganizowane itd. W wielu rejonach Polski rozwija się indywidualna pomoc znajomym itd. 
W poniedziałek radny poszedł do burmistrza zorientować się, bo nie miał orientacji 
w sytuacji, jak się znaleźć, ponieważ taka sytuacja zaistniała, że z rejonu Ukrainy ma 
znajomych. Czy indywidulanie nie pomogłoby się? Radny poszedł się zorientować gdzie są 
miejsca.  Nie ma problemu. Burmistrz mówił, że transport się dostanie, że należy to zgłosić 
itd. Tu chodziło o to, żeby indywidualnie tego nie załatwiać.  Radny się zgadza, że musi być 
jakiś porządek. To nie można tak sobie, że wszyscy na raz jadą. Jest na dzisiaj ta pomoc. Jest 
też dużo ludzi rozumiejących, którzy wiedzą, że już to za chwile może być taki nawał, że 
z Ukrainy zachodniej, która na razie jest w obszarze, gdzie nie toczą się walki. Na zachód od 
Kijowa ten obszar jeszcze nie rusza, to jest ze wschodniej Ukrainy. Jest wiele osób, np. radny 
i parę osób dogadali się tak, że jeżeli będzie taka potrzeba, to są w stanie złożyć się na 2-3 
rodziny, wynająć jakieś puste lokale i zapłacić za kilka miesięcy itd., żeby pomóc tym 
rodzinom. Wiąże się z tym jeszcze jeden temat, o którym z burmistrzem też radny rozmawiał. 
Temat szkolnictwa dla tych dzieci, że nie ma nauczycieli itd. Jeżeli ktoś zna kogoś kto zna 
względnie polski język i byłby takim pośrednikiem,. Drugi temat – przy tej ilości, nie jest to 
wielkim problemem. Ci ludzie oczekują czy będą mieli możliwość pracy. Bo to jest podstawą, 
oni nie chcą być „na garnuszku” u kogoś. Za pomoc wszelką będą dziękować, ale za chwilę 
woleliby być uniezależnieni od tych takich sytuacji. To są te problemy, które narastają i radny 
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obawia się, że w najbliższych dniach, jak nie tygodniach ten problem się powiększy. I trzeba 
byłoby coś wywołać, że taka możliwość pomocy indywidualnej, kto może, nich pomaga. 
Południe Polski i inne są bardzie zaangażowane, dlatego że tam jest najazd w tej chwili 
osobowy. Tutaj się jest teraz poza zasięgiem. Trzeba oddolnie wywołać taką reakcję 
w  społeczeństwie, że w ten sposób tym ludziom trzeba pomóc.  
Przewodniczący Rady zapytał radnych czy mają pytania odnośnie sprawozdania?  
Przewodniczący Rady powiedział, że jeżeli nie usłyszy głosu sprzeciwu, a głosu sprzeciwu 
nie było, to stwierdził, że Rada Powiatu we Włocławku w dniu 9 marca 2022 r. przyjęła 
Sprawozdanie Zarządu Powiatu i Sprawozdanie Starosty.  
Sprawozdanie Zarządu Powiatu we Włocławku z jego działalności w okresie od dnia 3 marca 
2022 r. do dnia 6 marca 2022 r. stanowi załącznik nr 4 do niniejszego protokołu. 
Sprawozdanie Starosty Włocławskiego z działalności Zarządu Powiatu za okres od dnia 
7 marca 2022 r. do dnia sesji stanowi załącznik nr 5 do niniejszego protokołu.  
 
6) Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie przekształcenia Powiatowego Centrum 
Kształcenia Zawodowego i Ustawicznego w Lubieńcu. 
 
Przewodniczący Rady powiedział, że przesłanką związaną z przekształceniem szkoły jest 
zmiana adresu związana z poszerzeniem granic miasta Chodcza o obręb Lubieniec 
i Chodeczek.  
Przewodniczący poprosił o wykreślenie w uzasadnieniu do uchwały w pierwszym zdaniu, 
gdzie jest mowa o przedłożonym projekcie uchwały wyrazu „o zamiarze” i zastąpieniu go 
wyrazem „w sprawie”   
Przewodniczący Rady otworzył dyskusję nad projektem uchwały. 
Zapytał czy ktoś z Państwa chciałby zabrać głos? Radni nie podjęli dyskusji.  
Przewodniczący powiedział, że jeżeli nie ma głosów w dyskusji, to przystępuje do procedury 
głosowania uchwały wraz z poprawką. 
Poprosił o przyciśnięcie odpowiedniego przycisku.  
Wyniki glosowania: 
Za – 20 
Przeciw – 0 
Wstrzymało się – 1  
Wydruk z głosowania stanowi załącznik nr 6 do niniejszego protokołu.  
Na podstawie przeprowadzonego głosowania Przewodniczący Rady stwierdził, że uchwała 
Rady Powiatu we Włocławku z dnia 9 marca 2022 r. została podjęta. 
 
Projekt uchwały Rady Powiatu we Włocławku w sprawie przekształcenia Powiatowego 
Centrum Kształcenia Zawodowego i Ustawicznego w Lubieńcu stanowi załącznik nr 7 do 
niniejszego protokołu. 
Uchwała Rady Powiatu we Włocławku z dnia 9 marca 2022 r. w sprawie przekształcenia 
Powiatowego Centrum Kształcenia Zawodowego i Ustawicznego w Lubieńcu stanowi 
załącznik nr 8 do niniejszego protokołu. 
 
7) Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie przekształcenia Szkoły Policealnej 
w Lubieńcu. 
 
Przewodniczący Rady powiedział, że z dniem 31 sierpnia 2022 r. przekształca się szkołę 
policealną w związku ze zmianą adresu szkoły.  
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Poprosił o wykreślenie w uzasadnieniu do uchwały w pierwszym zdaniu, gdzie jest mowa 
o przedłożonym projekcie uchwały wyrazu „o zamiarze” i zastąpieniu go wyrazem 
„w sprawie”. Przewodniczący otworzył dyskusję nad projektem uchwały. 
Zapytał czy ktoś z Państwa chciałby zabrać głos?  
Jeżeli nie ma głosów w dyskusji, to przystępuję do procedury głosowania uchwały wraz 
z poprawką. 
Proszę o przyciśnięcie odpowiedniego przycisku.  
Wyniki glosowania: 
Za – 20 
Przeciw – 0 
Wstrzymało się – 1  
Wydruk z głosowania stanowi załącznik nr 9 do niniejszego protokołu. 
Na podstawie przeprowadzonego głosowania Przewodniczący Rady stwierdził, że uchwała 
Rady Powiatu we Włocławku z dnia 9 marca 2022 r. została podjęta. 
Projekt uchwały Rady Powiatu we Włocławku w sprawie przekształcenia Szkoły Policealnej 
w Lubieńcu stanowi załącznik nr 10 do niniejszego protokołu. 
Uchwała Rady Powiatu we Włocławku z dnia 9 marca 2022 r. w sprawie przekształcenia 
Szkoły Policealnej w Lubieńcu stanowi załącznik nr 11 do niniejszego protokołu. 
 
8) Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie przekształcenia Technikum w Lubieńcu. 
 
Przewodniczący Rady powiedział, że z dniem 31 sierpnia 2022 r. przekształca się technikum 
w związku ze zmianą adresu szkoły.  
Przewodniczący Rady otworzył dyskusję nad projektem uchwały. 
Zapytał czy ktoś z Państwa chciałby zabrać głos? Radni nie podjęli dyskusji.  
Przewodniczący Rady powiedział, że jeżeli nie ma głosów w dyskusji, to przystępuje do 
procedury głosowania uchwały. 
Poprosił o przyciśnięcie odpowiedniego przycisku.  
Wyniki glosowania: 
Za – 20 
Przeciw – 0 
Wstrzymało się – 1  
Wydruk z głosowania stanowi załącznik nr 12 do niniejszego protokołu. 
Na podstawie przeprowadzonego głosowania Przewodniczący Rady stwierdził, że uchwała 
Rady Powiatu we Włocławku z dnia 9 marca 2022 r. została podjęta. 
Projekt uchwały w sprawie przekształcenia Technikum w Lubieńcu stanowi załącznik nr 13 
do niniejszego protokołu.  
Uchwała w sprawie przekształcenia Technikum w Lubieńcu stanowi załącznik nr 14 do 
niniejszego protokołu.  
 
9) Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie przekształcenia Branżowej Szkoły I 
Stopnia w Lubieńcu. 
 
Przewodniczący Rady powiedział, że z dniem 31 sierpnia 2022 r. przekształca się branżową 
szkołę w związku ze zmianą adresu szkoły.  
Przewodniczący otworzył dyskusję nad projektem uchwały. 
Zapytał czy ktoś z Państwa chciałby zabrać głos? Radni nie podjęli dyskusji. 
Przewodniczący Rady powiedział, że jeżeli nie ma głosów w dyskusji, to przystępuje do 
procedury głosowania uchwały. 
Poprosił o przyciśnięcie odpowiedniego przycisku.  
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Wyniki głosowania: 
Za – 20 
Przeciw – 0 
Wstrzymało się – 1  
Wydruk z głosowania stanowi załącznik nr 15 do niniejszego protokołu. 
Na podstawie przeprowadzonego głosowania Przewodniczący Rady stwierdził, że uchwała 
Rady Powiatu we Włocławku z dnia 9 marca 2022 r. została podjęta. 
 
Projekt uchwały Rady Powiatu we Włocławku w sprawie przekształcenia Branżowej Szkoły I 
Stopnia w Lubieńcu stanowi załącznik nr 16 do niniejszego protokołu.  
Uchwała Rady Powiatu we Włocławku z dnia 9 marca 2022 r. w sprawie przekształcenia 
Branżowej Szkoły I Stopnia w Lubieńcu stanowi załącznik nr 17 do niniejszego protokołu. 
 
10) Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie przekształcenia Branżowej Szkoły II 
Stopnia w Lubieńcu. 
 
Przewodniczący Rady powiedział, że z dniem 31 sierpnia 2022 r. przekształca się branżową 
szkołę II stopnia w związku ze zmianą adresu szkoły.  
Przewodniczący Rady otworzył dyskusję nad projektem uchwały. 
Zapytał czy ktoś z Państwa chciałby zabrać głos? Radni nie podjęli dyskusji.  
Przewodniczący Rady powiedział, że jeżeli nie ma głosów w dyskusji, to przystępuje do 
procedury głosowania uchwały. 
Poprosił o przyciśnięcie odpowiedniego przycisku.  
Wyniki głosowania: 
Za – 20 
Przeciw – 0 
Wstrzymało się – 1  
Wydruk z głosowania stanowi załącznik nr 18 do niniejszego protokołu. 
Na podstawie przeprowadzonego głosowania Przewodniczący Rady stwierdził, że uchwała 
Rady Powiatu we Włocławku z dnia 9 marca 2022 r. została podjęta. 
 
Projekt uchwały Rady Powiatu we Włocławku w sprawie przekształcenia Branżowej Szkoły 
II Stopnia w Lubieńcu stawowi załącznik nr 19 do niniejszego protokołu.  
Uchwała Rady Powiatu we Włocławku z dnia 9 marca 2022 r. w sprawie przekształcenia 
Branżowej Szkoły II Stopnia w Lubieńcu stawowi załącznik nr 20 do niniejszego protokołu. 
 
11) Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie przekształcenia Powiatowego Centrum 
Kształcenia Zawodowego w Lubieńcu. 
 
Przewodniczący Rady powiedział, że z dniem 31 sierpnia 2022 r. przekształca się 
Powiatowe Centrum Kształcenia Zawodowego w związku ze zmianą adresu szkoły.  
Przewodniczący Rady otworzył dyskusję nad projektem uchwały. 
Zapytał czy ktoś z Państwa chciałby zabrać głos? Radni nie podjęli dyskusji.  
Przewodniczący Rady powiedział, że jeżeli nie ma głosów w dyskusji, to przystępuje do 
procedury głosowania uchwały. 
Poprosił o przyciśnięcie odpowiedniego przycisku.  
Wyniki głosowania: 
Za – 20 
Przeciw – 0 
Wstrzymało się – 1  
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Wydruk z głosowania stanowi załącznik nr 21 do niniejszego protokołu. 
Na podstawie przeprowadzonego głosowania Przewodniczący Rady stwierdził, że uchwała 
Rady Powiatu we Włocławku z dnia 9 marca 2022 r. została podjęta. 
 
Projekt uchwały Rady Powiatu we Włocławku w sprawie przekształcenia Powiatowego 
Centrum Kształcenia Zawodowego w Lubieńcu stanowi załącznik nr 22 do niniejszego 
protokołu.   
Uchwała Rady Powiatu we Włocławku z dnia 9 marca 2022 r. w sprawie przekształcenia 
Powiatowego Centrum Kształcenia Zawodowego w Lubieńcu stanowi załącznik nr 23 do 
niniejszego protokołu.  
 
12) Rozpatrzenie projektu uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie uchwalenia 
Wieloletniej Prognozy Finansowej Powiatu Włocławskiego na lata 2022-2029.  
 
Przewodniczący Rady powiedział, że projekt uchwały dotyczy zmian w załączniku nr 1 i 2 
wieloletniej prognozy finansowej Powiatu Włocławskiego.  
Przewodniczący otworzył dyskusję nad projektem uchwały. 
Radni nie podjęli dyskusji. 
Przewodniczący Rady powiedział, że jeżeli nie ma głosów w dyskusji, to poprosił 
o uzupełnienie paragrafu 3, gdzie jest mowa o wejściu w życie uchwały daty – 9 marca 2022 
r.  
Przewodniczący przystąpił do procedury głosowania uchwały. 
Poprosił o przyciśnięcie odpowiedniego przycisku.  
Wyniki głosowania: 
Za – 21 
Przeciw – 0 
Wstrzymało się – 0 
Wydruk z głosowania stanowi załącznik nr 24 do niniejszego protokołu. 
Na podstawie przeprowadzonego głosowania Przewodniczący Rady stwierdził, że uchwała 
Rady Powiatu we Włocławku z dnia 9 marca 2022 r. została podjęta. 
Projekt uchwały Rady Powiatu we Włocławku zmieniającej uchwałę w sprawie uchwalenia 
Wieloletniej Prognozy Finansowej Powiatu Włocławskiego na lata 2022-2029 stanowi 
załącznik nr 25 do niniejszego protokołu.  
Uchwała Rady Powiatu we Włocławku z dnia 9 marca 2022 r. zmieniająca uchwałę 
w sprawie uchwalenia Wieloletniej Prognozy Finansowej Powiatu Włocławskiego na lata 
2022-2029 stanowi załącznik nr 26 do niniejszego protokołu.  
 
13) Rozpatrzenie projektu uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie uchwalenia budżetu 
Powiatu Włocławskiego na rok 2022.  
 
Przewodniczący Rady poinformował, że projekt uchwały dotyczy zmian w planie dochodów 
i  wydatków. 
Przewodniczący otworzył dyskusję nad projektem uchwały. 
Radny Kazimierz Kaca poprosił pana Starostę o uzasadnienie uchwały i jak wygląda 
aktualnie sytuacja?  
Starosta Włocławski stwierdził, że postara się uzasadnić podjęcie uchwały, tym bardziej, że 
zmiany tej uchwały są dość proste, w głównej mierze, oprócz wprowadzenia środków 
z rezerwy oświatowej w kwocie 42 951 zł, sprowadzają się do zwiększenia środków na 
zadanie w postaci budowy drogi powiatowej Modlibórz – Kłóbka – Chodecz. Tak, jak 
starosta sygnalizował na poprzedniej sesji i w wyniku prowadzonego postępowania 
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przetargowego wykonawca, który złożył najniższą ofertę nie dokonywał uzupełnienia 
dokumentów. W związku z tym podejrzewano, że może nie chcieć zawrzeć umowy zgodnie 
ze złożoną ofertą. Niestety to się potwierdziło. Tak, jak starosta mówił stanęło się przed 
dylematem, aby nie stracić dofinansowania w kwocie 14 000 000 zł czy próbować wybierać 
ofertę drugą w tym postępowaniu, czy ogłaszać nowe postępowanie? Proponuje się, aby do 
tego zadania dołożyć kwotę 2 877 550 zł i dokonać wyboru drugiego wykonawcy, który 
uzupełnił te dokumenty i wszystko wskazuje na to, że do podpisania umowy podejdzie. 
Niestety wszyscy widzą, co się dzieje na rynku paliw, na rynku usług, na rynku budowlanym. 
Na tę chwilę starosta osobiście nie widzi żadnych aspektów poprawy sytuacji aczkolwiek 
starosta myśli, że też nie ma mądrego na tej sali, który wie, jak ta sytuacja się rozwinie i aby 
przede wszystkim nie stracić tego dofinansowania. Proponuje się podejść do podpisania 
umowy z drugim wykonawcą i dołożyć niemałe środki finansowe. Argumentem, który 
w ocenie starosty, pokazuje to, że ta decyzja jest słuszna, który pojawił się, po podjęciu tej 
decyzji, jest wczorajsza sytuacja, że w dniu jutrzejszym planowało się podpisanie dwóch 
umów na drogi Lubomin - Izbica Kujawska i drogę w Szpetalu. Wykonawca, który złożył 
najniższą ofertę, Włocławskie Przedsiębiorstwo Robót Drogowych w Nowej Wsi, na tę 
chwilę wstrzymuje się z podpisaniem tych umów. Nie wiadomo, co będzie dalej. 
Z podobnymi problemami borykają się wszystkie samorządy z terenu powiatu włocławskiego 
i całego kraju. Starosta nie ma pretensji do prezesów tych firm za takie postępowanie, bo oni 
też bardzo w niepewnej sytuacji się znajdują. Starosta nie ukrywa, że przeprowadził rozmowę 
z prezesem firmy Transpol, bo to oni złożyli drugą ofertę. Deklaruje jednoznacznie, że ta 
umowa zostanie podpisana. Natomiast, aby doprowadzić do podpisania umowy trzeba 
uzyskać jeszcze właściwą promesę z Banku Gospodarstwa Krajowego. Wykonawca musi 
uzyskać ubezpieczenie tej umowy. Jeszcze chwilę czasu na ten moment potrzebuje się i wiele 
rzeczy może się wydarzyć. Oby nie negatywnych i starosta nie chce tutaj siać złych 
scenariuszy. Na tę chwilę uważa to za słuszną decyzję, choć nie łatwą, wiąże się to 
z deficytem większym blisko 3 000 000 zł, natomiast starosta nie widzi gwarancji, że 
ogłoszenie kolejnego przetargu da lepsze rozwiązanie na ten moment. Należy pamiętać, że 
jest widmo straty bardzo znaczących dotacji, jeśli ten przetarg w odpowiednim terminie nie 
zostanie rozstrzygnięty. Starosta rozumie, jeżeli ktoś ma inne zdanie, aby je przedstawił. 
Można podyskutować w tym temacie. Taka dyskusja odbyła się także na zarządzie, gdzie 
zgodzono się, że to rozwiązanie na ten moment będzie najlepsze. Starosta ma nadzieję, że uda 
się doprowadzić do podpisania tych umów na drogę w Lubominie i w Szpetalu, że 
wykonawca z tej najtańszej oferty się nie wycofa. Natomiast potwierdza się scenariusz, 
o którym panowie radni czy to pan radny Kazimierz Kaca, czy pan Bogdan Domżalski mówili 
na ostatniej sesji. Niestety ta niepewność na rynku budowlanym, szczególnie drogowym, 
gdzie tu bardzo duży wpływ mają ceny ropy, gazu, jest bardzo duży. 
Radny Kazimierz Kaca stwierdził, że rzeczywiście nie ma się, co rozwodzić. Również radny 
w imieniu Wspólnoty popiera, żeby prowadzić negocjacje, podpisać tą umowę, bo innego 
wyjścia nie ma. Oby się udało. Radny zwrócił się z prośbą na przyszłość do pana Starosty, 
jakby w sprawozdaniu zarządu nie były podawane paragrafy, bo to radnych nie interesuje, ale 
żeby było napisane, jaka to firma. Takie rzeczy interesują przynajmniej radnego. Jaka to jest 
firma, jaka jest cena, jacy byli oferenci? Te paragrafy to de facto radnego tutaj za bardzo nie 
interesują. Radni są tutaj bardziej od takich doradczych spraw i przedstawienia swojej opinii. 
Radny zapytał skąd jest ta firma, czy ona jest sprawdzona? To jest istotne i ważne w obecnym 
czasie, żeby radni mieli taką informację. Starosta poruszył sprawę, co wszystkich powinno 
niepokoić, że kolejne dwie drogi oby były podpisane umowy. Jakieś zagrożenie istnieje. 
Radny, o ile sobie przypomina, to w sprawozdanie zarządu to były dwie firmy, jedna firma 
włocławska. Jeśli nie podpisałaby umowy, to trzeba by jak najszybciej prowadzić negocjacje.  
Radny jeszcze jeden temat poruszył. Jak pan Starosta widzi sprawę Ossówka, tj. czy będzie 
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ogłoszony przetarg? Radny zapytał jak pan starosta to przewiduje? Radny często jeździ tą 
drogą. Jeśli chce się przystąpić do rozwoju powiatu, jeśli taka jest deklaracja. Radny 
obserwował zaangażowanie samorządu Gminy Kowal w tą dziedzinę, nawet ogłoszenie 
ogólnopolskie o tych terenach inwestycyjnych. Byłoby wskazane, za wszelką cenę, żeby 
przetarg ogłosić i wykonać to zadanie. Radny nie będzie już polemizował, ma swoje zdanie. 
Na przyszłość radny poprosił, żeby więcej konsultować np. na Komisji Infrastruktury. Radny 
nie chce w tej chwili się wypowiadać. Sytuacja jest i w kraju bardzo poważna, i u nas 
w naszym samorządzie, bo tu naprawdę decyduje się o bardzo dużych środkach. De facto 
trzeba powiedzieć jasno o rozwoju powiatu na kolejne dwa, trzy lata.  To będzie rzutować 
wszystko, co się stanie od podpisania tych umów, bo rzeczywiście tak jak powiedział akurat 
pan Marek Jaskulski, te 14 000 000 zł, gdyby zaprzepaścić, to się nie odrobi.  Radny mówi 
o drodze Ossówek. Natomiast w tym zakresie, radny uważa, że można na pewne rzeczy 
poczekać. Jeszcze taka uwaga - sprawa z tymi mostami radnego niepokoi.  Radny nie chce 
nadużywać wielkich słów. Pracował w samorządzie 12 lat i zdaje sobie sprawę, że tego 
tematu nie można odpuścić. Oby radny się mylił, żeby cokolwiek na tych mostach się nie 
wydarzyło.  To są mosty z lat pięćdziesiątych, sześćdziesiątych. Nikt nie przewidywał wtedy 
takiego tonażu. Ale niektórzy z radnych już mają swoje lata. Dzisiaj idzie tonaż i 50, i 60 ton. 
Radny poprosił, aby to uwzględnić. Jeśli starosta uważa, to będzie się doradzać. Radny 
chciałby, aby się spotykać.  Na ostatniej sesji radny zauważył, że wystąpienie było odbierane 
jakby był przeciwko komuś.  Radny też popełniał pewne błędy jak był starostą. Gdzie jakiś 
błąd się wkradł, szczególnie przy tych drogach. Radny nie oskarża tu nikogo, ale więcej 
nieraz trzeba pokory. Radny zaczyna od siebie, też popełniał błędy. To nie tylko cena.  Radny 
uważa, że za dużo się pogalopowało. Radny do tego tematu się przyłożył. Wie więcej niż 
wszystkim się wydaje, jak to powinno wyglądać. 100% cena nie poszła w górę.   Drogi były 
budowane za 1 000 000 zł za kilometr, za 1 100 000 zł a tu jest droga za 3 000 000 zł. Radny 
chce, aby podchodzić mądrze. Tu pani Kozłowska na radnego się obraziła za to, co 
powiedział. To nie jest budżet jednej kadencji, to jest budżet przechodzący i będzie rzutował 
na działalność i tej, i następnych rad. Radny poprosił, aby pan starosta na te pytania 
odpowiedział. Radny nie będzie więcej mówił, nic, jeśli pan starosta chce czy pana 
Zawidzkiego, czy radnego, czy od pozostałych kolegów ze Wspólnoty jakieś podpowiedzi, to 
radni są gotowi, bo rzeczywiście to jest nasz powiat wspólny. Radny nie będzie więcej 
publicznie takich rzeczy wypowiadał.  Niedawno był Popielec i radny chciałby, aby wszyscy 
trochę głowę popiołem posypali. Radny zaczyna od siebie też, nie było wszystko idealnie, ale 
coś tutaj nie wyszło do końca.  
Starosta Włocławski powiedział, że w poprzedniej wypowiedzi zapomniał podziękować za 
to, że można się w tak szybkim czasie spotkać, że reaguje się na sytuację, która się dzieje. 
Starosta nie musi nikogo przekonywać, że w tej sytuacji trzeba działać szybko. Za to starosta 
serdecznie podziękował, tak, aby rozwiązywać problemy naszych mieszkańców. Jeśli chodzi 
o pytania pana radnego, to starosta powiedział, że do tej pory w sprawozdaniach nieużywane 
były nazwy firm i bardzo słusznie, bo tak prawdę mówiąc formalnie wyboru tej firmy można 
dokonać po zmianach budżetowych dzisiejszej sesji. Po to jest zwołana ta sesja, by te środki 
w budżecie zwiększyć i tego wyboru dokonać. Wykonawca formalnie wybrany będzie na 
zarządzie po tych zmianach w dniu dzisiejszym. Jest to firma Transpol, duża firma 
inżynieryjna. Nie było współpracy jeszcze z tą firmą w powiecie włocławskim.  Jako osobą 
zarządzająca powiatem starosta starał się uzyskać informacje. Realizują szereg kontraktów na 
drogach wojewódzkich. Są one wykonywane w terminie, a nawet przed terminem. Starosta 
ma nadzieję, że także będzie to miało miejsce przy tej drodze. Nikt za żadną firmę gwarancji 
dać nie może. Z analizy spełniają wszystkie warunki, które postawiło się w przetargu 
w zakresie zdolności finansowej, doświadczenia, realizacji robót. Także starosta uważa, że 
jeśli dokonane zostaną te zmiany, to należy tą firmę wybrać. Jeśli chodzi o te dwa pozostałe 
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przetargi, to oczywiście starosta ma nadzieję, że dojdzie do podpisania umów z Włocławskim 
Przedsiębiorstwem Robót Drogowych, które złożyło najniższe oferty w tych przetargach. Jeśli 
nie, to spróbuje się rozmawiać z kolejnymi ofertami w tych przetargach, tak jak ma to miejsce 
teraz. Natomiast trudno powiedzieć, jak to się rozwinie i wtedy też będzie trzeba podjąć taką 
trudną decyzję, jaka jest także w tym punkcie. Starosta umówił się z panem prezesem, że 
będzie się w stałym kontakcie. Starosta nie odbiera tego, jako złej woli, tylko po prostu też 
niepewnej sytuacji w tych firmach. Droga Ossówek - Czerniewiczki – starosta wypowie 
swoje zdanie w tym temacie i będzie w tym temacie do niego przekonywał zarząd i radę. Jeśli 
otrzyma się tą informację, że ta droga ma szansę na dofinansowanie, to ten przetarg 
niezwłocznie zostanie ogłoszony. Droga jest na pierwszym miejscu listy rezerwowej. Na 
oszczędności na liście podstawowej liczyć, co nie ma, ale starosta myśli, że zdarzą się 
samorządy, które nie zdecydują się na realizację zadań z listy podstawowej, bo pewnie ten 
wkład własny będą musieli zwiększać tak jak i to rada powiatu w dniu dzisiejszym. 
Podzielając argumentację pana radnego, starosta uważa, że ta droga jest ważna i będzie się 
chciało ją realizować. Praktycznie we wszystkich poprzednich inwestycjach kluczem jest 
uzyskanie dofinansowania zewnętrznego, szczególnie w tej sytuacji, w której znajduje się 
powiat w dniu dzisiejszym. Starosta bardzo się cieszy, że powiat jest w takiej kondycji 
finansowej, że bez problemu dzisiaj o zwiększeniu środków, bez żadnego zagrożenia dla 
budżetu, na te zadania można debatować i takie odważne, ale zdaniem starosty, słuszne 
decyzje podejmować. Jeśli chodzi o mosty, to tak jak mówił starosta na poprzednich sesjach, 
zostały opracowane dwie dokumentacje. Po raz kolejny starosta mówi, że realizacja tych 
zadań jest możliwa tylko przy pozyskaniu dofinansowania zewnętrznego. Został złożony 
wniosek na jeden most w ciągu drogi Gołębin – Lubraniec do Ministra Spraw Wewnętrznych 
i Administracji. Kwota kosztorysowa około 2 000 000 zł, 50% dofinansowania. Jeśli to 
dofinansowanie uzyska się, niezwłocznie przystąpi się (taką starosta ma nadzieję) do 
realizacji tego zadania. Tutaj jest zasada jest taka sama jak przy realizacji wszystkich dróg. 
Priorytetem są środki zewnętrzne. Jeśli chodzi o tę ogólną sytuację, o której pan radny na 
koniec mówił, co do zakresu inwestycji i kosztów, to starosta powiedział, że niestety jest tak i 
potwierdzają to prezesi firm, z którymi rozmawia się, że te ceny wzrosły właśnie o te 100%. 
Asfalt jeszcze stosunkowo niedawno kosztował 800 zł, w dniu dzisiejszym ta cena jest ponad 
3 000 zł. Jest to doskonały przykład, jaki ma się poziom cen. Starosta poprosił zobaczyć, że 
droga Lubraniec - Topólka w zeszłym roku 6,3 km wykonało się za 9,5 mln zł w dużo 
wyższym standardzie, akurat bardzo tam potrzebnym ze względu na specyfikę tego terenu niż 
projektowana jest droga Lubomin - Izbica Kujawska. Chociażby z tego powodu, że tutaj ciąg 
pieszy projektowany jest tylko na odcinku Izbicy Kujawskiej około kilometra a tam cały 
odcinek był z tym ciągiem, nie mówiąc o wielu innych rzeczach odwodnieniowych, zapadlin 
asfaltu, gdzie na pewnej powierzchni trzeba było od nowa robić podbudowę. Starosta 
poprosił, aby to sobie przeliczyć i niestety te oferty dokładnie taki stosunek ceny pokazują. 
Pewnie punkt widzenia zależy od punktu siedzenia, ale starosta tych decyzji będzie bronił 
z pełnym przekonaniem. Starosta przypomniał, że w poprzednich latach zrealizowano 
kilkadziesiąt km dróg. Wszystkie ze wsparciem zewnętrznym a powiat włocławski na koniec 
2021 roku posiada nadwyżkę blisko 30 mln złotych. Także to działanie starosta uważa za 
bardzo słuszne i za bardzo potrzebne. Starosta uważa także, że potrzeby mieszkańców 
naszego powiatu się zmieniają i one rosną. Być może wracając do drogi Topólka - Lubraniec 
i jeszcze 8 lat temu, 6,5,3 marzeniem byłoby zrobienie tam nakładki i wtedy byłby to sukces. 
Standard życia podnosi się, w dzisiejszych czasach starosta nie wyobraża sobie, aby realizując 
inwestycje na przyszłych kilkanaście lat, wykonać tę drogę bez ciągu rowerowo-pieszego. 
Przecież to na tej sali także pojawiały się głosy, żeby rozbudowywać oświetlenie przy 
drogach powiatowych. Zresztą bardzo słuszne. Były inne lata, być może nie można było tego 
oświetlenia w tamtych latach wprowadzić.  Ale starosta naprawdę uważa, że zrealizowanie 
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czy drogi w Chełmicy, czy teraz dojazdu do Kłóbki bez oświetlenia, byłoby błędem, bo te 
inwestycje realizować trzeba z myślą o kilkunastu czy kilkudziesięciu przyszłych latach, bo 
tak się je planuje, że one mieszkańcom będą służyć. Starosta jest zadowolony, że był taki rok, 
że zrealizowało się kilkanaście km dróg, praktycznie nie dołożyło się środków z budżetu 
powiatu, z naszych dochodów. Dzięki temu można podejmować tak odważne decyzje 
i starosta cieszy się, że one odpowiadają na problemy bieżące mieszkańców i one rosną 
z roku na rok. Starosta uważa te decyzje za słuszne. Wszyscy żyją w bardzo niepewnych 
czasach i niestety w tej kadencji przychodzi pracować 2 lata w okresie pandemii 
koronawirusa, gdzie nikt nie mógł przewidzieć niczego, co się wydarzy. Przecież starosta 
pamięta, jakie były dyskusje czy te inwestycje realizować, czy podchodzić. Starosta zawsze 
uważał, że trzeba iść do przodu. Starosta myśli, że te 2 lata pokazały, że te decyzje były 
słuszne i w tym zakresie tak te inwestycje zrealizowało się. Nie ma nikogo na tej sali, kto 
przewidziałby wybuch wojny i taki wzrost cen.  Te 30% to wszyscy zakładali, ale nie 100% 
i to, że ta sytuacja będzie się tak rozwijać. Trzeba się w tej sytuacji odnaleźć. Wydaje się, że 
decyzje, które są podejmowane są słuszne i że robi się zadania na wiele lat. Na zakończenie 
starosta powiedział, że wczoraj odwiedził starostę w budynku starostwa, pan Marszałek 
Województwa Piotr Całbecki. Bardzo owocna, konstruktywna rozmowa. Oczywiście 
rozmawiano o wielu problemach i o drogach wojewódzkich, ale przede wszystkim starosta 
przedstawiał problemy powiatu włocławskiego. Czyni się ogromne starania, aby trwająca 
budowa Powiatowego Centrum Zdrowia dofinansowana została z nowej perspektywy 
finansowej RPO. Oczywiście nakłada się to na wiele czynników rozmów z Komisją 
Europejską, te dywagacje polityczne na poziomie krajowym, o których starosta nigdy nie 
chce tu dyskutować, ale ma nadzieję, że te pieniądze do powiatu trafią i że to dofinansowanie 
uda się pozyskać. To tym bardziej utwierdza starostę w przekonaniu, że te decyzję z lat 
poprzednich, ale także ta decyzja dzisiejsza jest słuszna, bo jeśli nawet to dofinansowanie by 
się nie udało, to budżet powiatu nie jest zagrożony w żaden sposób. Wiele samorządów takiej 
kondycji chciałoby mieć. A jeśli uda się to dofinansowanie pozyskać, starosta bardzo z tej 
rozmowy się cieszy. Nie można w dniu dzisiejszym podejmować innych decyzje, które 
podejmuje się. Starosta poprosił, aby zwrócić uwagę, że oczekiwania mieszkańców z roku na 
rok rosną i starosta cieszy się, że tak projektuje się nasze inwestycje czy to kubaturowe, czy 
drogowe, że one odpowiadają na potrzeby naszych czasów i że w przekonaniu starosty nie 
trzeba do nich będzie wracać czy to z poziomu gminnego, czy powiatowego w najbliższych 
kilkunastu czy dwudziestu latach. 
Radny Wojciech Zawidzki powiedział, że Wspólnota jest za budowaniem tych dróg, ale jest 
moment gdzie winno się o swojej pokorze ciągle przypominać, że powinno się troszeczkę 
i z pokorą, i z rozsądkiem, niezależnie czy jest się na wozie czy pod wozem. Powinno się 
zawsze myśleć o tym. Radny nie da przykładu powiatowego, bo nie jest do końca zapoznany. 
Jak się zapozna, to powróci do tego tematu, żeby przedyskutować. Na bazie tego, co pan 
starosta wspomniał, tj. pana Marszałka, to radny jest, jako były samorządowiec Brześcia, mu 
wdzięczny i zawsze będzie go chwalił za to, co uczynił i dla Brześcia, i dla innych spraw. Na 
bazie tego, na przykładzie właśnie tego powinno się unikać, że nie zawsze jest jak dziś, że jak 
jest dobrze, to nie znaczy, że jutro będzie dobrze. Radny dał przykład na bazie tych dwóch 
dróg:  265 i 270 z Brześcia na Koło. W 2011 r. rozpoczęło się projektowania i społeczeństwo 
na spotkaniu w Guźlinie prosiło wykonawców o skromniejsze projektowanie drogi Brześć.  
Były nawet względne uzgodnienia, rezygnacja z chodników po jednej ścieżce i po drugiej itd. 
Mały być po obu stronach drogi rowy itd.  Raptem, radny potem to wytykał, tam gdzie wielu 
rządzi, tam nikt nie rządzi. Projektanci zaprojektowali drogę taką, jaka jest i lekko się 
protestowało, że jest to w teren wiejski za bogata, za duże pieniądze, w użytkowaniu ona 
zawsze będzie trudna itd. Ale siedziało się cicho, bo się bano, że mogą tą drogę zdjąć 
i pójdzie gdzie indziej, i nie będzie w Brześciu. W tym samym czasie projektowano drogę 270 
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w kierunku na Lubraniec, na Koło i teraz radny da przykład, że badania, które prowadziło się 
w Brześciu pod kątem obwodnicy, droga 270 na Lubraniec zbierała 40% ruchu a ta droga na 
Kruszyn, na Kowal 25%. Stało się tak, że tu wybudowano, z czego radny się cieszy, bo jest ta 
droga, tylko, że wbudowano za bardzo duże pieniądze a droga 270 jest projektowana 
w odbudowie stanu istniejącego.  Dlatego zawsze trzeba myśleć o dzieleniu tych pieniędzy, że 
oprócz tego, że ma się wszędzie wybudować, to jeszcze w rezerwie powinno zostawać, bo 
nigdy nie wiadomo, kiedy jest dołek a kiedy jest górka. Tylko to na przyszłość radny mówi. 
Dziś radni są za tym, żeby ratować te pieniądze zewnętrzne. Pod tym kątem radni, jako 
przedstawiciele powiatu i przedstawiciele, którzy decydują o dokumentacjach i tym 
wszystkim, muszą to mieć na względzie, że nie zawsze jest super, że nie zawsze pieniędzy 
jest pod dostatkiem. Radny nie wie czy adekwatnie jest tutaj przełożenie w tych drogach 
powiatowych? Radny nie był, nie widział dokumentacji i w jakim stanie jest itd. Radny patrzy 
tylko na kwoty i woli położyć to na kark zwyżek finansowych w przetargach wynikających 
z materiałów itd. niż inne powody. Radny dał ten przykład żeby pamiętać zawsze, głównie 
szefostwo dróg powinno patrzeć na to, co, w jakim momencie, jakie te pieniądze będą i ile 
można wydać.  
Radny Kazimierz Kaca stwierdził, że cieszy się z tego, co starosta mówił, że punkt widzenia 
zależy od punktu siedzenia. To potwierdza, że lepiej żeby pani skarbnik na koncie miała 
środki niż być dzisiaj w sytuacji innej. Radny z przykładu takich osób, które dążą do 
maksymalizacji zadłużenia nie bierze pod uwagę i cieszy się z tego, że pan starosta idzie tym 
samym tropem, mówi tym samym językiem tak, jak się mówiło od początku.  Jeśli będzie 
taka polityka, to będzie miał pan starosta we Wspólnocie poparcie. Rzeczywiście trzeba 
odważne decyzje podejmować, ale to nie mogą być decyzje pochopne, które mogą 
doprowadzić do pewnych jakiś rzeczy niepotrzebnych. Oprócz tego radny powiedział, że 
stopy procentowe idą w górę. To wszystko trzeba wkalkulować. Dzisiaj nie można zatrzymać 
się w tym miejscu, trzeba iść do przodu.  To, co powiedział pan Wojciech Zawidzki i radny, 
Wspólnota będzie głosować „za”. Natomiast prośba taka, żeby rzeczywiście na przyszłość, na 
przyszłość i jeszcze jedna uwaga do pana starosty (radny nie mówi złośliwie) kwestia jest 
taka, że troszkę można te przetargi szybciej przeprowadzać. Jeśli jest tylko jakakolwiek już 
decyzja z urzędu, od wojewody czy z ministerstwa, przeprowadzać trochę wcześniej 
przetargi. Radny powiedział, że konsultował się z trzema samorządowcami. Oni już dawno 
mają podpisane umowy. Na przyszłość nie robi wytyków, bo nie zna do końca, kiedy przyszły 
te decyzje. Nie można ogłaszać przetargu jak nie było decyzji, nie było przynajmniej 
ogłoszenia o przyznaniu środków. Na to nie ma, co zwlekać, tylko trzeba błyskawicznie, bo 
jakby była podpisana umowa to firma by się już z tego nie wykręciła, chyba żeby zerwała 
umowę i musiałaby płacić kary umowne. Najbardziej cieszy się radny z jednego, że 
rzeczywiście punkt widzenia zależy od punktu siedzenia i że kwestia jest taka pani skarbnik 
na pewno lepiej oddycha, pan też, że była nadwyżka i dzisiaj można dyskutować. Oczywiście 
szkoda, co się stało, ale to też nie zależy od rady. Gdyby w ubiegłym roku było 30 mln zł 
zadłużenia, to na pewno w tym punkcie dzisiaj by się nie było. 
Starosta Włocławski podsumował dyskusję, potrzebną o sprawach strategicznych dla 
samorządu. Starosta najbardziej się cieszy, jak się rozwiązuje problemy mieszkańców i to jest 
priorytet. Oczywiście cieszy się z czasów, kiedy była nadwyżka, że ją przejęło się w kwocie 
6 000 000 zł, około, że doprowadziło się ją do kwoty 30 000 000 zł, że były czasy, że te ceny 
były niższe, że pozyskało się dużo środków zewnętrznych i rozwiązało się szereg problemów 
mieszkańców. Czasy się zmieniły, żyje się w dużo trudniejszych, ale nadal te problemy musi 
się rozwiązywać. Jeśli podejmie się decyzję o bezpiecznym deficycie, to też starosta uważa to 
za słuszną decyzję. Z punktu widzenia Kowalskiego, Nowaka nie jest ważne czy powiat ma 
nadwyżkę, czy ma bezpieczny kredyt. Ważne, żeby jego komfort życia, ale także i rozwój 
naszego powiatu funkcjonował.  Z takiego założenia zawsze starosta wychodził i tutaj się 
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wszyscy zgadzają. Co do standardu tych robót, to starosta nie uważa, że gdzieś ma się jakiś 
szalony standard, który by przewyższał nasze czasy w miejscach zabudowanych. Ciąg 
rowerowo - pieszy i tam, gdzie jest gęste zaludnienie oświetlenie jest zupełnym minimum, 
potrzebnym w XXI wieku i o to także radni wielokrotnie wnioskują czy to o chodniki, czy 
o oświetlenie. Także, żeby tutaj nie był wydźwięk, że tu jakieś szaleństwa się robi, bo to jest 
zupełne minimum. To, że w czarnym scenariuszu kosztorysowym, utrzymując nawet 
kilkunastu procentowe zwyżki, zakładano, że tę drogę 11 km blisko, uda się zrobić za 
18 000 000 zł. Nikt nie przewidział takiej zwyżki, jak dzisiaj, że to skoczy do 27 000 000 zł. 
Nie ma mądrego pewnie w Polsce, który wiedział o takiej sytuacji. To się tyczy wielu spraw. 
Pewnie jak pan radny, będąc jeszcze burmistrz Brześcia, podejmował decyzję proponował ją 
w radzie o budowie Brzeskiego Centrum Kultury i Historii, pięknym obiekcie, który jest 
kulturalną wizytówką powiatu włocławskiego, też pan radny nie mógł przewidzieć, że pewnie 
ogrzewanie w dniu dzisiejszym jest trzykrotnie wyższe, bo starosta zakłada, że takie koszty 
będą i przemyśleć, że być może będzie tak trudno za dwa lata. Powstał piękny obiekt, należy 
się z tego cieszyć, rozwiązuje problemy mieszkańców, ale też wszystkiego nie przewidzi się.  
Starosta uważa za zakres inwestycji, który proponuje się na zakres adekwatny do potrzeb 
naszych mieszkańców i starosta poprosił o przegłosowania tych zmian, aby można było 
wykonawcę wybrać.  
Przewodniczący Rady powiedział, że jeżeli nie ma głosów w dyskusji, to poprosił 
o uzupełnienie paragrafu 3, gdzie jest mowa o wejściu w życie uchwały daty – 9 marca 2022 
r.  
Przewodniczący Rady przystąpił do procedury głosowania uchwały. 
Poprosił o przyciśnięcie odpowiedniego przycisku.  
Wyniki głosowania: 
Za – 21 
Przeciw – 0 
Wstrzymało się – 0 
Wydruk z głosowania stanowi załącznik nr 27 do niniejszego protokołu. 
Na podstawie przeprowadzonego głosowania Przewodniczący Rady stwierdził, że uchwała 
Rady Powiatu we Włocławku z dnia 9 marca 2022 r. została podjęta. 
 
Projekt uchwały Rady Powiatu we Włocławku zmieniający uchwałę w sprawie uchwalenia 
budżetu Powiatu Włocławskiego na rok 2022 stanowi załącznik nr 28 do niniejszego 
protokołu.   
Uchwała Rady Powiatu we Włocławku z dnia 9 marca 2022 r. zmieniająca uchwałę 
w sprawie uchwalenia budżetu Powiatu Włocławskiego na rok 2022 stanowi załącznik nr 29 
do niniejszego protokołu.   
 
14) Oświadczenia radnych. 
 
Przewodniczący Rady przypominał, że w ramach realizacji tego punktu mogą być 
wygłaszane lub składane na piśmie do protokołu wyłącznie oświadczenia radnych. 
Przypominam, że interpelacje i zapytania składane są na piśmie do przewodniczącego rady, 
który przekazuje je niezwłocznie staroście.  
Przewodniczący Rady zapytał radnych czy ktoś z radnych chce wygłosić lub złożyć na piśmie 
do protokołu oświadczenie?  
Radny Marek Jaskulski wrócił do tematu, który, był poruszany przy okazji kwestii 
budżetowych a dotyczących dróg wojewódzkich. Akurat dobrze się stało, że pan starosta przy 
okazji poruszył ten temat z racji spotkania z panem Marszałkiem, tyle tylko, że radny 
chciałby od pana Starosty się dowiedzieć, od osoby najbardziej odpowiedzialnej za te drogi, 
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za ich stan a mimo pewnych tam sukcesów, o której tutaj wspominał pan Starosta 
i przedmówca pan burmistrz Wojciech Zawidzki, to nadal radny uważa z uporem maniaka, że 
stan tych dróg jest fatalny. Do tego przyczyniła się tegoroczna może niezbyt uciążliwa zima, 
niewielkie mrozy a mają być jeszcze do 10 stopni tutaj w centrum Polski a zgodnie 
z zasadami przemieszczania się warstw skorupy ziemskiej tej litosfery pod wpływem 
temperatury, te drogi w sposób gwałtowny, radny nie wie, co się dzieje, ale w tym roku 
przynajmniej na odcinku drogi 265 niezrobionym, stan jej w ciągu ostatniego dosłownie 
tygodnia takiej degradacji ulega, że ona po prostu nie wytrzyma tego, nie spełni zadań, do 
których jest powołana. Radny obawia się, że skoro ma się problemy i radny przyłącza się do 
tych dyskutantów, którzy są za tym, żeby mimo wszystko te drogi powiatowe zrobić. Bo 
w końcu, kiedy tutaj zaczynało się, większość z nas była na 335 miejscu, jako powiat, dzisiaj 
pewnie się jest w pierwszej 100. Wiele jest sposobów obliczenia tej pozycji, ale gdyby 
uwzględnić średnią, to na pewno w tej setce się jest.  Do tego się przyczyniła się autostrada 
i strefy, i taka kolejna, która się rysuje jak w obrębie Gminy Kowal, to radny uważa, że tej 
sprawy nie powinno się zaniedbać, bo w swoim, chociaż może nie największym stopniu, ale 
poprzez te drogi, szczególnie te dwie w gminie Lubień Kuj. i gminie Kowal wzmacnia się te 
tereny inwestycyjne na miarę możliwości. Dobrze byłoby, aby pan Przewodniczący zwołał 
sesję, spróbował zwołać i jeden z ważniejszych punktów, lepiej żeby była z uwagi na 
ważność tematów sesja i żeby pan Marszałek, jeżeli zdecydowałby się tu przyjechać, byłby 
mile przyjęty. Żeby przyjechał i powiedział prawdę, bo z ubolewaniem radny stwierdza, że 
jeśli nie wszyscy, to większość samorządowców, wójtów, burmistrzów stała się rzecznikami 
pana Marszałka i nieświadomie kłamie mówiąc np. na jesieni na pewno będzie zrobiona 
droga 265 wraz z chodnikiem. Trudno było, kiedy 100 osób 200 to słuchało dementować to, 
co mówił burmistrz itd. Nie mniej jednak radny obawia się, że to się stanie faktem i radny 
wierzy w to, że powiat zrobi drogi, nie wierzy w to, że zarząd województwa zrobi. Ludzie nie 
są świadomi i obarczą wójta, starostę, radnych za to, że droga nie została zrobiona. Radny 
chciałby, aby pan Marszałek, jako tu największy autorytet, jeśli chodzi o Urząd 
Marszałkowski, wypowiedział się, co do terminu, czasie, sposobie realizacji tych dróg, 
ponieważ problem jeszcze nabrzmiał, stąd, chociaż ten temat był poruszany, radny ośmielił 
się do niego powrócić. Więc apel do Przewodniczącego Rady o ustosunkowanie się do 
radnego prośby, wniosku. Radny poruszył jeszcze jedną sprawę, o której się nie mówiło. 
Radny nie do końca tutaj chciałby może być rzecznikiem pracowników, niemniej jednak, tak, 
jak co roku jest i to dobrze zarząd czynił, zawsze pracownicy byli gratyfikowani, nawet 
więcej niż to było zapisane w budżecie. W tym roku jest 200 zł chyba, tyle tylko, że kiedy nad 
tym podnosiło się rękę, inflacja była na poziomie kilku procent, poniżej 10%. W tej chwili 
mówi się, że może ona być dwucyfrowa a może więcej. I oczywiście, radny nie chce sobie 
robić taniej popularności, bo zdaje sobie sprawę, że tematów jest wiele i wszędzie pracownicy 
narzekają, wszędzie pracownicy mają problemy z dostaniem tego, co powinno im się należeć, 
bo ceny idą strasznie. Radny powiedział, że należałoby gdzieś tam też i o tych ludziach 
pamiętać, dzięki którym udaje się wykuwać duże sukcesy, nie zapomnieli i na miarę 
możliwości urealnili tą kwotę 200 zł.  
Radna Ewa Kończyńska powiedziała, że wraca do tematu, który poruszyła w sprawozdaniu.   
Chciała potwierdzić to, co wielokrotnie było powtarzane, że jest się od rozwiązywania 
problemów i zabezpieczenia w miarę możliwości komfortu życia naszych mieszkańców, 
naszego powiatu. Pan starosta mówił, że dziękuje radnej za to, że coś zrobiła. Radna robi to, 
co do niej należy i wszyscy lekarze z POZ, rejonowi wykonują o to, co do nich należy. Część 
jest takich zgonów, które musi wykonać ktoś inny i do tej pory nie było to rozwiązane, ale 
jeżeli jest rozwiązane, to radna poprosiła, aby pan starosta udzielił odpowiedzi na piśmie. 
Radna oczekuje odpowiedzi na pytania: kiedy został powołany koroner, jak się można 
z koronerem skomunikować i czy o tym została poinformowana policja, jeżeli nie to żeby 
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była i żeby wszystkie placówki służby zdrowia, nawet burmistrzowie byli poinformowani 
oraz żeby na stronie gminy była informacja, że jest taka instytucja, że ona funkcjonuje i że 
można zgłosić się pod odpowiedni numer telefonu żeby ten problem rozwiązać. Tak samo jak 
droga, jak i Centrum Zdrowia, i szkolnictwo, to bardzo ważne tematy. Ten temat jest również 
bardzo ważny, ale według radnej nie został tak transparentnie przedstawiony. Radna jest 
zdziwiona, że pracuje 40 lat i nie dowiedziała się o tym, jak funkcjonuje koroner i gdzie jest 
telefon do tego koronera. To jest po prostu ludziom potrzebne i radna poprosiła, aby na piśmie 
radnej udzielić odpowiedzi i żeby takie wiadomości otrzymali burmistrzowie i komisariaty 
policji, żeby nie było problemów i przepychanek, bo rzeczywiście rodzina zszokowana 
w sobotę, w niedzielę czy w nocy potrzebuje takiej pomocy a nie ma jak poinformować 
mieszkańców o tym właśnie.   
Radny Jan Ambrożewicz stwierdził, że ma dwie sprawy, które chce przekazać. Pierwsza 
dotyczy wystąpienia pana radnego Marka Jaskulskiego. Radny jest zadowolony z tego, że 
w tej chwili będzie dwóch radnych, którzy tak myślą. W tamtym roku, na posiedzeniu 
Komisji Rolnictwa, radny zgłaszał wniosek, aby ewentualnie regulacje płacowe dla 
pracowników jednostek podległych i starostwa, które są na poziomie wysokim, ale one nie są 
„rzucające na kolana”. Być może teraz jest czas, żeby jeszcze się temu przyjrzeć 
i ewentualnie popatrzeć i pochylić głowę nad tym problemem, posypać się popiołem 
i ewentualnie podjąć decyzje, które wezmą pod uwagę poziom wynagrodzeń części 
pracowników, radny nie mówi o wszystkich. Druga sprawa, która dotyczy radnego 
i mieszkańca gminy Chodecz, - rozmowy starosty z panem Marszałkiem są bardzo istotne 
i bardzo ważne. Radny dopóki nie zobaczy, nie usłyszy z ust pana Marszałka, że rzeczywiście 
inwestycje na terenie powiatu włocławskiego będą realizowane, to nie chce mówić, że nie 
uwierzy.  Radny starał się pisać do pana Marszałka, jako radny, ale radny jest bezradny. 
Możliwości oddziaływania są takie, jakie są.  Radny chciałby, aby pan Przewodniczący Rady 
wspomógł radnego w tym i ewentualnie, jeżeli Przewodniczący Rady nie obraziłby się, 
o wystosowanie pisma do pana Marszałka - jaki będzie czas oczekiwania na realizację tej 
części drogi z Szczerkowo – Kowal.  Radnemu chodzi o drogę z Chodcza do Woli 
Adamowej, ponieważ jest tam inwestycja zapisana na zasadzie „Zaprojektuj i wykonaj”. 
Skoro powiat ma w tej chwili olbrzymie problemy z podpisaniem umowy, radny jest ciekawy 
i chciałby to mieszkańcom gminy Chodecz przekazać czy rzeczywiście ta inwestycja będzie 
w tym roku robiona albo w przyszłym? Radny chciałaby, żeby ona była jak najszybciej 
wykonana, dlatego radny prosi pana Przewodniczącego Rady o pomoc w tej sprawie.   
Starosta Włocławski powiedział, że jeżeli chodzi o drogi wojewódzkie, to wszyscy na sali 
obrad są zgodni, co do potrzeb na terenie powiatu. Starosta w ramach swoich kompetencji, te 
potrzeby przekazał panu Marszałkowi. Pan Marszałek powiedział, że w wyniku działań 
w ostatnich trzech latach zintensyfikowały się działania drogowe na terenie powiatu, ale 
będzie to jeszcze rozwijane.   Marszałek mówił o tym, że skończy się wreszcie droga nr 265, 
że wykonana będzie w tym roku od Kowala do gr. województwa, że są podpisane umowy 
i lada dzień wykonawcy mają ruszyć z robotami na odcinku Brześć Kuj. – Lubraniec 
i obwodnicy Lubrańca. O to wielokrotnie zabiegało się i starosta jest zadowolony, że 
w ostatnich 3 latach to ruszyło. Droga z Chodcza – 6 km, nie do końca szczęśliwa decyzja 
w ocenie starosty. Te potrzeby są dużo większe. Marszałek powiedział, że będą się starać to 
realizować. Wielokrotnie występowało się pisemnie. Można po raz kolejny. Starosta 
odpowiada za siebie i pana przewodniczącego. Pan przewodniczący też takie pismo kierował, 
odpowiedzi były. Jest zgodność, co do tego tematu, że zaniedbania są duże i pracy potrzeba 
jeszcze dużo. Wczoraj takie zdanie starosta przekazał i ma nadzieję na postępy. Jeżeli chodzi 
o płace, to zostały uruchomione podwyżki w kwotach zapisanych w tym roku w budżecie. 
W tym roku kontynuowane są podwyżki, które wprowadzone były w ostatnich w 4 latach. 
Nigdy wcześniej takie kwoty nie były podnoszone. Oczywiście starosta rozumie tą 
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argumentację, co do sytuacji, w której się znajdujemy. Wszyscy pamiętają dyskusję, że to jest 
mechanizm naczyń połączonych, że należy myśleć także o funkcjonowaniu dps – ów, 
kosztów utrzymania mieszkańca, wielofunkcyjnych placówek opiekuńczo-wychowawczych. 
Pensje czy to w starostwie, czy w jednostkach są wyższe niż w podobnych jednostkach, 
samorządach sąsiednich. Obecnie starosta wspólnie z panią skarbnik dokonują analizy. 
Zawsze można więcej.  Przy projektowaniu budżetu na przyszły rok można do tego tematu 
kompleksowo podejść. Zawsze należy pamiętać, że coś kosztem czegoś. Tutaj trzeba znaleźć 
złoty środek. Staroście wydaje się, że te podwyżki w ostatnich latach były przyzwoite. 
Starosta po raz kolejny nie będzie powtarzał kwot.  Jeżeli chodzi o instytucję koronera, to 
umowy zostaną radnej przekazane, żaden w tym problem. Zostały zawarte od września 2021 
r. Przez starostów na różnych gremiach są przedstawiane sygnały o przepisach 
o wojewódzkich czy krajowych koronerach. Przepisy mają po 56-57 lat i nie są adekwatne do 
naszych czasów. W pracach Sejmu jest nowa ustawa, przekładająca to zadanie na stronę 
rządową, na wojewodę.  Pozostał zapis starosty, który miał 57 lat i wtedy miał inna funkcję, 
i starosta nie był organem władzy samorządowej i te zapisy tyle lat funkcjonują. 
W większości samorządów powiatowych, koronerzy nie funkcjonują. Powiaty starają się to 
zadanie odpychać, jako nie ich zadanie, bo są różne interpretacje RIO w tym temacie. Widzi 
się jednak ten problem i chce się wyjść naprzeciw potrzebom mieszkańców. Koroner w tym 
systemie powołany jest do newralgicznych sytuacji i tak też mówią przepisy. Co do zasady, 
zgon osób stwierdza osoba wykonująca opiekę bądź ostatnie leczenie tego pacjenta. Starosta 
jest zadowolony, że w większości lekarze rodzinni to rozumieją i tak to funkcjonuje. Ze słów 
pani doktor, też wynika, że też to robi. To są pacjenci, którzy są w systemie lekarzy 
umieszczeni. Wychodząc naprzeciw potrzebom został powołany koroner do tych 
newralgicznych sytuacji, gdzie nie ma, kto tego zgonu stwierdzić, bo pacjent jest anonimowy 
czy też nie jest w żadnym systemie itd. To nie jest tak jak w USA, że koroner stwierdza 
wszystkie zgony i do tego jest powołany.  Jest to rozwiązanie zastępcze. Do tego 
funkcjonujące na podstawie ponad 50 letnich przepisów. Starosta jest zadowolony, że te 
trudne sytuacje udaje się rozwiązać. Co do zasady stwierdzanie zgonów jest zadaniem lekarzy 
z różnych to poziomów czy to POZ, czy lekarzy prowadzących leczenie szpitalne. 
Radna Ewa Kończyńska powiedziała, żeby nie wprowadzać w błąd słuchających. Lekarze 
POZ – ów pracują od godziny 8: 00 do 18: 00 i nie pracują w nocy i w święta, i w niedziele. 
Rzeczywiście w przypadkach, kiedy nie wiadomo, dlaczego pacjent zmarł, młody człowiek 
ginie i nie był nigdzie leczony, to do tych tematów jest powołany koroner. Radna 
przeglądając internet znalazła informację, że wojewoda powołał teżjakiś koronerów. Radna 
dotarła do tych telefonów. Radna jest tutaj po to, aby ułatwić służbie zdrowia na terenie 
powiatu i mieszkańcom przede wszystkim, żeby w sobotę i niedzielę mieli możliwość, aby 
ktoś stwierdził zgon. Takie sytuacje bardzo często się zdarzają.  Kiedy dzwoniła radna do 
pogotowia do września, to powiedzieli, że dlaczego radna nie napiera na starostę żeby 
powołał koronera?  To były wcześniejsze tematy. Teraz, dwa tygodnie temu, policja chciała, 
aby radna stwierdziła zgon nieznanej radnej osobie. Policjant powiedział, żeby wnioskować, 
aby był koroner. Powinien być i nie wiadomo, dlaczego nie ma. Dlatego ten temat radna 
poruszyła, bo chce ten temat rozwiązać. Role są podzielone. Niektóre zgony robi POZ, 
niektóre robi koroner. Radnej chodzi o to, że nie tylko w newralgicznych sytuacjach, tylko są 
przepisy, za co kto jest odpowiedzialny.  Musi być jasne, wywieszone w gminie, musi o tym 
wiedzieć komendant policji, nie żeby radna wyszukiwała, gdzie znaleźć kontakt z koronerem. 
Z tego, co radna wie, jest to zadanie powiatu, tj. powołanie koronera.  Jeżeli starosta nie 
powołuje, to zleca to zadanie komuś innemu, ale informacja musi być. Nikt nigdy nie wie, 
kiedy zdarzy się zgon. To powinno być jasne, gdzie się z tym problemem udać.  
Radny Kazimierz Kaca stwierdził, że co sesja mówi o drogach wojewódzkich. Radny 
podziękował radnemu Jaskulskiemu za wypowiedziane słowa, radnemu Ambrożewiczowi, 
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mimo że w pewnych kwestiach się nie zgadzali, że poruszany jest temat dróg wojewódzkich. 
Radny z panem Zawidzkim dali sobie słowo, że przejadą się zobaczyć ten odcinek, gdzie 
został zrobiony chodnik. Nie chodzi o to, żeby atakować pana Całbeckiego.  Radny zwrócił 
się do Przewodniczącego Rady, aby napisać pismo i żeby wszyscy radni pod tym się 
podpisali. Może to zmobilizuje Marszałka, aby spotkał się z radnymi.  Nie ma dróg 
wojewódzkich. Szczęśliwe są te gminy, które nie mają dróg wojewódzkich jak np.: gmina 
Boniewo, Lubień Kuj.  To, co się dzieje na drogach wojewódzkich, to przechodzi obraz nędzy 
i rozpaczy. To jest destabilizacja powiatu i ktoś musi to powiedzieć. Radny bardzo wysoko 
ceni pana Całbeckiego, co nie znaczy, że ma się być jakoś „piętą Achillesa” naszego 
województwa, że praktycznie nie będzie można przejechać. Radny Zawidzki mieszka przy 
drodze wojewódzkiej. Radny też jeździ codziennie. Słowa płyną, 20 lat mija, szósta czy 
siódma dokumentacja na odcinku od Kowala – Chodecz, drzewa wycięli i na tym się 
skończyło. To nie są już jakieś żarty, chodzi o bezpieczeństwo. Nie będzie rozwoju. Można 
dyskutować. Radny zaproponował, żeby pan Wierzowiecki podpisał się, jako Przewodniczący 
Rady i radni. To jest strategiczna sprawa, nie ma ważniejszego tematu. Tu należy mówić 
jednym głosem. O to radny prosi radnych. Nie będzie rozwoju powiatu, jak nie będzie dróg 
wojewódzkich. Śmieją się ludzie z Koła, z tamtych terenów.  Ludzie do końca nie wiedzą czy 
droga jest wojewódzka czy powiatowa.  Jest ogromna presja żeby to robić. Oddolnie zbierają 
podpisy. Należy zaprosić wójtów, burmistrzów. To, co poruszył radny Ambrożewicz, to 
sedno naszej działalności. Można dyskutować czy przyjdą jakieś środki na szkolenia. Radny 
nie mówił nigdy, aby nie brać pieniędzy jakiekolwiek by nie były. Ten temat musi być 
rozwiązany. Niech ktoś wreszcie to zauważy. Radny zna tę taktykę. Zbliża się końcówka 
kadencji i będzie znowu się obiecało. Skończy się kadencja i nic nie będzie zrobione. Jeżeli 
Przewodniczący Rady uzna za stosowne, to radny pierwszy się podpisze. Nie należy się bać, 
że na inne działy nie będą schodzić środki, bo pan Całbecki się obrazi. Nie obrazi się. To się 
należy, to nie jest przywilej. Radny ma nadzieję, że to jest jakiś pomysł, a jeżeli nie to może 
jakaś grupa powinna jechać do Sejmiku Wojewódzkiego. Należy powiedzieć publicznie 
wszystkim radnym wojewódzkim, jaka jest sytuacja.  Porobić zdjęcia dróg, sfilmować je 
i przedstawiać. Pan Zawidzki wie, bo byli na Sejmiku. Ktoś jest właścicielem tych dróg. Nikt 
nie zamierza nikogo atakować. Radni chcą wywalczyć to, co powinno być dla mieszkańców. 
To nie są wielkie słowa. Nie ma innych ważniejszych rzeczy. Poza jedną drogą, pozostałe 
drogi powiatowe nie są w złym stanie technicznym. Jeżeli są, to przy doświadczeniu pana 
dyrektora Wiśniewskiego, one zostaną naprawione i będzie można jeździć. Jadąc jakąkolwiek 
drogą powiatową, ludzie omijają wojewódzką. Radny poprosił, aby ten temat odpowiedzialnie 
rozwiązać. Pani Kończyńska mówiła o drogach krajowych. Jest jedna droga krajowa. Nie są 
takie złe, można przejechać. Jeżeli chodzi o drogi wojewódzkie, to temat jest nierozwiązany 
od 10 lat. Zbliża się końcówka kadencji. Może być kolejna kadencja, można nie być radnym a 
mieszkańcy nie będą mieli rozwiązania. 
Przewodniczący Rady powiedział, że drogi wojewódzkie są bardzo ważne, może i nawet 
najważniejsze. Przewodniczący Rady jest w radzie powiatu od samego początku i bolało go 
zawsze, że żadna droga wojewódzka nie została naprawiona, oprócz tej od Brześcia Kuj. do 
Kowala.   To nie są oczekiwania mieszkańców powiatu. Przewodniczący wystosował dwa 
pisma do pana Marszałka z zaproszeniem. Zawsze było to odmownie. Przewodniczący 
zaproponował przewodniczącym klubów radnych, aby spotkali się w piątek o 12:00 i zostanie 
opracowany plan, aby zaproszenie było skuteczne.  Radnych wojewódzkich należałoby 
zaprosić na spotkanie robocze, żeby był przygotowany grunt. Przewodniczący Rady 
stwierdził, że nie chce „toczyć piany” niepotrzebnie, tylko, aby były efekty ewidentne dla 
mieszkańców powiatu. Ma być zrobione coś dobrego dla społeczeństwa, konkretnie 
i uczciwie, bo mieszkańcom się to należy od dawna. Obecne czasy też mogą nie sprzyjać 
temu spotkaniu, bo ktoś powie, że jest zajęty innymi sprawami. Trzeba byłoby wybrać 
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odpowiedni moment jak sytuacja się rozwinie i wtedy poprosić wszystkich ludzi dobrej wioli 
o takie spotkanie. Nie tylko sami radni, ale radni wojewódzcy. W piątek odbędzie się 
spotkanie i zostaną podjęte odpowiednie kroki. Przewodniczący zaproponował, aby w swoich 
klubach opracować strategię i potem wspólnie zrobi się coś może dobrego. 
Radna Ewa Kończyńska stwierdziła, że na razie przewodniczący mówił tylko o drogach 
wojewódzkich. W jaki sposób można rozwiązać temat drogi krajowej Włocławek – 
Pikutkowo, gdzie jest zajad z autostrady i strefa ekonomiczna, i niebezpieczeństwo jest na tej 
drodze, z dnia na dzień wzrasta. Ilość samochodów przejeżdżających wzrasta. W jaki sposób 
zrobić spotkanie z osobami, którzy decydują o drodze dojazdowej do Pikutkowa? To też jest 
bardzo istotny temat. Radna zapytała, jak to widzi Przewodniczący Rady?  
Przewodniczący Rady powiedział, że nie jest specjalistą od dróg, trzeba podeprzeć się 
fachowcem. Pan Wiśniewski bardziej realnie mógłby przedstawić sytuację. Można zaprosić 
przedstawiciela Generalnej Dyrekcji Dróg i porozmawiać na ten temat z radnymi, którzy by 
chcieli w tym uczestniczyć. Problem jest bardzo ważny i trzeba go rozwiązać w miarę 
możliwości. 
Radny Karol Matusiak złożył wniosek, aby materiały na sesję były przekazywane w formie 
elektronicznej poprzedzone informacją telefoniczną, że takie materiały zostały przekazane na 
skrzynki email. W dzisiejszych czasach każdy ma email. W jakiś sposób to odciąży 
pracowników, a jednocześnie spowoduje, że obniżą się koszty obsługi rady. Ryzy papierów 
zadrukowywane informacjami są duże. Nikogo nie trzeba przekonywać, że będzie to 
usprawnienie dla funkcjonowania radnych. Każdy radny będzie miał na nośniku 
elektronicznym informacje i nie będzie musiał szukać kartek dokumentów. Jeśli będzie to 
możliwe, to radny poprosił o uwzględnienie tego wniosku. 
Przewodniczący Rady stwierdził, że to dobry pomysł. Być może nie wszyscy będą z tego 
chcieli skorzystać, ale Przewodniczący Rady poprosił radnych, którzy chcą skorzystać 
z formy elektronicznej, aby powiadomili Biuro Rady. Powinno się myśleć o ekologii 
i zaoszczędzaniu papieru.   
Radny Karol Matusiak poprosił o zmianę terminu posiedzenia przewodniczących klubów 
radnych z piątku na inny dzień.   
Przewodniczący Rady zaproponował spotkanie na wtorek, 15.03.2022 r. godz. 13:00-14:00.  
 
15) Zamknięcie XL Sesji Rady Powiatu we Włocławku.  
 
Przewodniczący Rady w związku ze zrealizowaniem porządku obrad, zamknął w dniu 
9 marca 2022 r. o godzinie 14: 30 XL Sesję Rady Powiatu we Włocławku.  
  

Przewodniczący Rady  
 

Zygmunt Stanisław Wierzowiecki  
 

 
 
 
 
 
 
 
Ze Starostwa Powiatowego protokołowały: 

1) Katarzyna Dąbrowska – Czerwińska ………… 
2) Anita Sudomir – Ozdoba ……………………… 


